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La disponibilitat d’aigua i sistemes 
de sanejament, així com la seva òpti-
ma gestió, és el tema que aborda 
l’ODS número 6 de l’Agenda 2030. 
En un context d’emergència climà-
tica garantir la disponibilitat de l’ai-
gua és un repte. No tant als països 
desenvolupats, que també, sinó en 
aquells en vies de desenvolupament. 
Marc Ordeix i Rigo (Vic, 1966) és lli-
cenciat en Biologia, doctor en Gestió 
Forestal i del Medi Natural, és coor-
dinador del Centre d’Estudis dels 
Rius Mediterranis i forma part del 
grup de recerca en Ecologia Aquàtica 
(GEA) de la UVic-UCC.

El canvi climàtic ens està portant 
a patir sequeres que “cada vegada 
seran més extremes i també vindrà 
un cop de riu més fort. Ens n’ani-
rem als dos extrems”. Si ve un cop 
de riu molt potent, què ens pot pas-
sar? “Que se’ns trenquin les infraes-
tructures o que, moltes vegades, per 
estalviar expropiacions es fan passar 
moltes canonades per dins dels cur-
sos fluvials, llavors et ve un Glòria o 

alguna cosa semblant, allò rebenta.” 
Però Ordeix opina que el problema 
“el tenim amb les sequeres”. Posa 
l’exemple de les temperatures extre-
mes que s’estan veient al Pakistan o a 
l’Índia i recorda les de l’estiu passat 
“aquí, a Austràlia, al Canadà, etc.”. I 
això què comporta? “Per una banda, 
que tinguem menys aigua disponi-
ble.” Encara que plogui igual o una 
mica més, “tant se val, com que hi 
ha més temperatura, hi ha més eva-
poració i les plantes necessiten més 
flux d’aigua”, per tant, no és només 
la sequera de l’escalfor, sinó que “els 
processos biològics s’acceleren”. S’ha 
vist que hi ha menys aigua disponi-
ble a molts dels rius de Catalunya 
i, per tant, “ens hem d’acostumar o 
hem de treballar per poder viure 
amb menys aigua o reutilitzar-la tan-
tes vegades com sigui possible, que 
és el que fan a Israel o a altres paï-
sos amb climes encara una mica més 
extrems”.

Però s’hi està treballant per cons-
cienciar la ciutadania, o per buscar 

maneres de reutilitzar l’aigua? O pot-
ser, com passa amb les energies reno-
vables, anem a la cua? “Jo diria que en 
tema d’abastament anem molt millor 
que amb l’energia. El tema de l’ener-
gia és un drama; és un suspens abso-
lut”, assegura Ordeix. “Diria que en 
la solució que sempre s’ha pensat és 
a anar a buscar una canonada lluny, 
que porti molta aigua i que se solu-
cioni aquest problema. I potser, com 
en el cas de l’energia, hem d’anar a 
buscar solucions a petita escala i no 
haver de fer grans trajectes o grans 
transvasaments.” Tot i que això reco-
neix que per grans poblacions com 
ara Barcelona o Tarragona queda 
molt bonic “i a l’hora de la veritat els 
gestors pateixen”. 

Ordeix posa l’exemple del treball 
que van fer amb el consorci de la Cos-
ta Brava en projectes de reutilització 
d’aigua depurada. Són tots els ajun-
taments de la Costa Brava que tant 
abasteixen d’aigua les poblacions 
com depuren l’aigua. “Van comen-
çar a agafar aigua depurada, a ultra-

L’escalfament 
global fa que hi hagi 
menys disponibilitat 
d’aigua
La gestió sostenible de l’aigua i el sanejament és el repte que planteja l’ODS número 6 

tractar-la i a injectar-la a l’aqüífer, o 
deixar-la anar a les rieres litorals, de 
manera que quan al juliol venen els 
turistes, poden xuclar de l’aqüífer 
molt més del que s’hauria recarregat 
amb la pluja. Aquesta és una solució 
a petita escala que està funcionant”, 
diu. Aquest sistema també està en 
vies d’aplicar-se al Baix Llobregat: 
“Agafen aigua residual de la depura-
dora del Prat de Llobregat, ultrafil-
trada, la traslladen fins a Martorell 
i fan que el tram final del Llobregat 
tingui més aigua i s’injecti a l’aqüí-
fer i així hi hagi més aigua per tot el 
delta del Llobregat.” És una solució, 
diu Ordeix, “fer servir l’aigua més 
d’una vegada però amb condicions 
sanitàries”. En aquest sentit apunta 
que “nosaltres estudiàvem si això 
portava problemes en els animalons, 
en els indicadors de qualitat, i vam 
veure que no, a l’inrevés, es recu-
peraven moltíssim”. Per tant, “ara 
s’està treballant bastant en aquesta 

línia” des de l’Agència Catalana de 
l’Aigua. 

Un altre dels problemes que hi 
ha a Catalunya és l’abandonament 
rural: “Tenim més boscos ara que 
al Paleolític. Al Paleolític teníem 
un paisatge que en diem de mosaic 
(prats, pastures, taques de bosc) 
amb cavalls salvatges, bous sal-
vatges, etc., i això s’ha anat mante-
nint amb l’agricultura més o menys 
extensiva.” Però en el moment en 
què la gent abandona el Pirineu, el 
Lluçanès, el Collsacabra, les Guille-
ries, el bosc creix: “Tenim unes mas-
ses de bosc relativament joves i poc 
explotades, que xuclen molta aigua” 
i on no hi ha gaire riquesa ni varie-
tat d’hàbitats i d’ambients. “Potser 
una tercera part de l’aigua que ens 
falta, més o menys, se’n va per aquí, 
amb vegetació que s’hauria de gesti-
onar”, indica. 

Sobre aquest tema, l’Agència Cata-
lana de l’Aigua (ACA) ha fet algun 
assaig, però hi ha un projecte euro-
peu “que ha demostrat que amb el 
bosc gestionat correctament evites 
incendis i fas que corri més l’aigua”. 
Ordeix insisteix que és un tema en el 
qual s’hauria de treballar.

Els països en vies de desenvolupa-
ment s’enfronten principalment a 
dos problemes: a les dificultats per 
tenir prou aigua i que aquesta no 
compleixi les condicions sanitàries. 
En zones rurals de l’Àfrica moltes 
vegades el punt de captació d’aigua 
es troba al costat del punt de defe-
cació. En moltes situacions cal afe-
gir-hi també contaminació química 
o orgànica.

Problemes diferents als països 
del nord i del sud

Als països en vies de desenvolu-
pament hi ha dos problemes rela-
cionats amb el subministrament 
d’aigua i són de sentit comú: un és 

Marc Ordeix és coordinador del Centre d’Estudis dels Rius Mediterranis i forma part del grup de recerca GEA de la UVIc-UCC

Reutilitzar l’aigua 
depurada i fer una 
millor gestió dels 
boscos, solucions 

per fer front a menys 
disponibilitat d’aigua
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Les dessalinitzadores tenen el seu 
origen a Israel i les utilitzen en paï-
sos molt eixuts, que no disposen 
d’aigua “o que en volen tenir més de 
la que tenen per als conreus o per 
als camps de golf”, apunta Ordeix. 
Són unes infraestructures que con-
sumeixen molta energia i s’entén 
que les utilitzin als Emirats Àrabs 
o a l’Aràbia Saudita, “allà tenen el 
petroli i van tirant”. 

Als països mediterranis i a zones 
costaneres poden ser un recurs, 
“però és un recurs per proveir d’ai-
gua en un moment en què érem rics 

i en què no pensàvem en la despesa 
energètica”. També és cert que les 
dessalinitzadores ara consumeixen 
molta menys energia que abans, són 
més eficients, més barates, etc. “De 
fa deu anys amb ara la despesa ener-
gètica potser s’ha reduït a una quar-
ta part, vull dir que pot servir per 
un cas de casos, per complementar, 
per tenir una seguretat x.”

Posa l’exemple de la part baixa del 
Llobregat: “Té molta contaminació 
encara i és difícil de resoldre, doncs 
si tens una dessalinitzadora...” 
Ordeix assegura que no li agrada la 

idea, “perquè hem de tenir menys 
despesa energètica ja que és la que 
ens està portant a l’escalfament 
global, per tant, és una contradic-
ció”. A més tenen un problema afe-
git: es produeixen unes salmorres, 
un subproducte, “que és una aigua 
molt concentrada de sal que si no 
l’aboquem allà on toca es carrega les 
praderies de posidònia”. No és que 
no se n’hagin de tenir, de dessali-
nitzadores, però és de l’opinió que 
“hauria de ser un recurs una mica 
extrem”. 

A Catalunya hi ha dues dessalinit-

zadores molt importants: una a Bla-
nes i l’altra al Prat de Llobregat. “Es 
pot entendre”, diu, que qui ha de 
fer l’abastament a Barcelona i l’àrea 
metropolitana “ha de tenir armes, 
però s’hauria d’utilitzar el mínim 
possible”. 

Proposa plantejar altres temes, 
potser una mica més complexos, 
com la gestió forestal –comentada 
més amunt– per aconseguir que les 
capçaleres del Ter i el Llobregat tin-
guin més aigua “i no com ara, que en 
tenim gairebé la meitat disponible 
de la que teníem fa 50 o 80 anys”. 

Les dessalinitzadores haurien de ser un recurs extrem 

AL DETALL

l’abastament, “no tenen aigua cor-
rent”. “Això vol dir que tenen difi-
cultats per tenir prou aigua, i aques-
ta no sempre té garanties sanitàries; 
aquest és el problema principal. La 
gent s’instal·la allà on hi ha aigua, 
però després pot venir una sequera, 
i es queda sense.” I el segon proble-
ma és que l’aigua no té garanties 
sanitàries. Una manca de garanties 
que moltes vegades va lligada, en 
zones rurals, al fet que els llocs on es 
defeca estiguin al costat del punt de 
captació d’aigua. També s’hi hauria 
d’afegir que, en molts casos, hi ha 
contaminació química o orgànica.

Pel que fa als països desenvolu-
pats, els principals problemes de 
subministrament d’aigua tenen 
diverses variants depenent de les 
zones. A la costa, a Catalunya i als 
països mediterranis, com que hi 
plou poc i l’aigua està limitada, 
“quan xuclem molta aigua del sub-
sòl, l’aigua marina entra”; és el que 
es coneix com a “intrusió marina”. 
Ordeix explica que hi ha una zona de 
barreja que dona aigua de mala qua-
litat, amb un excés de sals. 

D’altra banda, els residus d’origen 
agrari que arriben a les aigües origi-
nen un altre problema: la geosmina. 
Es detecta a zones de l’interior de 
Catalunya (comptant també Osona 
i el Vallès Oriental), de la penínsu-
la Ibèrica, del sud d’Europa i també 
del nord d’Àfrica. El fenomen es pot 
trobar al Congost, al Llobregat o al 
Ter. La geosmina és un compost que 
deixen anar unes algues anomena-
des cianofícies. 

Per entendre el fenomen cal par-
tir de la base que hi ha poca aigua 
als rius, “ens hi hem d’anar acostu-
mant”, apunta Ordeix. Quan hi ha 
menys aigua de la que es preveia i, 
a més, hi ha camps de conreu al vol-
tant, “amb adobs tipus purins o del 
tipus que sigui, llavors l’aigua cor-
re poc i creixen aquestes algues”. El 
compost no és tòxic, “però quan et 
dutxes sents molta olor o quan te la 
beus, fa un regust. Això és sobretot 
a finals d’hivern i principis de pri-
mavera”, però també pot donar-se a 
la tardor. “És un problema, perquè 
la gent es queixa molt, és molt des-
agradable.” El fenomen es deu a dos 

L’equip de treball. Ordeix és el segon per l’esquerra. Segons ell, caldria repensar els sistemes de depuració d’aigües

fets. Primer, “aquí tenim l’aigua que 
tenim, però ens hem pensat que l’ai-
gua era infinita i, per tant, xuclem 
més aigua del compte i als rius corre 
poca aigua. Ens hem passat una mica 
de la ratlla i els camps no ho depuren 
tot, ni les depuradores fan miracles”. 

I el segon fet: els microcontami-
nants orgànics que queden en l’aigua 
tractada, “això són restes sobretot 
de productes farmacèutics que ens 
hem pres, restes de drogues, restes 
de compostos que queden en l’aigua 
que encara que es depurin n’hi ha 
unes quantitats petites”, i també res-
tes del mateix tractament de l’aigua.

Repensar els sistemes de 
depuració d’aigües a Catalunya

Les estacions depuradores d’aigües 
residuals compleixen els barems de 
la directiva marc de l’aigua i dels 
plans de gestió de la conca, assegura 
Ordeix: “Hi he treballat molts anys i, 
de fet, una de les feines que fem des 

del Centre d’Estudis dels Rius Medi-
terranis és avaluar el funcionament 
d’estacions depuradores, d’empreses 
o, en el cas d’Osona i altres llocs, les 
públiques.” 

Això no obstant, “no vol dir que 
siguin correctes; a grans trets diria 
que a Catalunya i més enllà les depu-
radores funcionen bastant correcta-
ment. Les depuradores industrials 
són les que funcionen millor, més 
que les públiques”. Assegura que 
l’ACA pressiona més els industrials 
que els públics, “tot i que els públics 
fan el que poden, però al final tenen 
pocs mitjans i treballen amb moltes 
limitacions”. 

Aquí fa un incís per destacar que 
es treballa “amb els barems del segle 
XIX, quan es van fer els dissenys 
de les primeres depuradores”. I ho 
il·lustra: una depuradora treballa 
perquè de cada litre d’aigua depu-
rada n’hi hagin tres o quatre més al 
riu per diluir-se. “Però amb què ens 
trobem? Que els nostres rius mol-

tes vegades no tenen aquests tres o 
quatre litres per diluir-se i per aca-
bar de depurar-se uns quilòmetres 
més avall. Si aboquen vint litres al 
Gurri, a Vic, i només en porta dos, 
el riu està bé, però des d’un punt de 
vista biològic hi falten coses.” Per 
això, entén que caldria “construir un 
sistema de depuració complementa-
ri perquè allò fos encara més excel-
lent”. En el cas d’altres depuradores 
al Vallès, Centelles, Granollers, són 
depuradores “que funcionen molt 
bé”, els passa el mateix: aboquen al 
Congost i el riu no sempre té prou 
aigua. A Granollers té més aigua 
perquè és tota la que ve del Ter, que 
l’han depurada prèviament i tira 
avall, però en general Ordeix opina 
que “faria falta repensar els sistemes 
de depuració a Catalunya”, i reco-
neix que això “vol dir molts diners i 
apujar la factura de l’aigua, però són 
faves comptades: o volem tenir els 
rius nets, l’aigua neta i que l’aigua 
tingui bon gust, o no”.
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A l’hora de definir la situació dels 
ecosistemes fluvials a Catalunya cal 
partir de la base que hi ha menys 
aigua, hi ha més concentració de 
nutrients i de contaminants i, per 
tant, “la qualitat biològica i la biodi-
versitat en general estan disminuint, 
no anem a més”. Marc Ordeix subrat-
lla que “hi ha menys varietat d’espè-
cies que fa uns anys, tant dels petits 
animalons invertebrats com de pei-
xos o amfibis”. Tot i l’esforç de les 
depuradores, tot i l’esforç d’estalviar 
aigua, “ens està guanyant l’escalfa-
ment global, i la realitat és que cada 
dia tenim els rius amb menys quali-
tat”. 

En aquest sentit apunta que l’es-
tiu passat, dels cinc barems que uti-
litzen per mesurar la qualitat, a tot 
Catalunya, a bona part del Mediter-
rani i a bona part de la península 
Ibèrica indicaven que la qualitat va 
baixar un grau. Va ser un estiu molt 
eixut “i encara no ens hem recupe-
rat”. Falten espècies “que abans hi 
eren i ara no” i posa l’exemple de la 
truita de riu, que “és un peix d’ai-

gües fredes, no vol aigües gaire 
contaminades”. Als anys trenta n’hi 
havia a Roda de Ter i ara, les prime-
res que poden reproduir-se i poden 
viure, “i no gaire bé”, són entre Sant 
Quirze de Besora i Ripoll, assegu-
ra. “Han tirat 30-40 quilòmetres 
amunt.” Aquest fenomen s’ha estudi-
at a altres parts de la península Ibèri-
ca com a Navarra o Castella “i passa 
el mateix. No acabem d’estar bé”. 

Una claveguera a cel obert

Malgrat tot “siguem realistes; estem 
molt millor que als anys setanta, 
que això era un drama a tot el país”, 
assegura. Recorda que als anys 70 i 
80 entre les granges i la industria-
lització “això eren tot clavegueres 
a cel obert”. A la dècada dels 90 va 
començar el pla de sanejament de 
Catalunya “i aquí hi ha un abans i un 
després. El canvi ha estat brutal, vam 
millorar molt i ara notem que estem 
caient una mica en aquests darrers 
deu anys i en bona part és degut a 
l’escalfament global”. 

La qualitat biològica i la 
biodiversitat dels ecosistemes 
fluvials estan disminuint

Els embassaments, un sistema utilit-
zat des de fa anys per emmagatzemar 
aigua, plantegen diversos dilemes. El 
principal és que recullen molts sedi-
ments, fang, sorra o còdols, que els 
van omplint. L’embassament de Sau 
“no sé si arribarà a tenir una vida 
útil de 100 anys més; també arriba-
rà un moment que quedarà ple. Si es 
buida o no, no és tan fàcil”, apunta 
Ordeix. 

Un sistema per resoldre-ho i que 
s’ha començat a utilitzar en altres 
països és que “quan ve un cop de riu, 
a la cua, tenen un sistema per deri-
var el riu amb sediments i enviar-los 
riu avall, de manera que els sedi-
ments no omplin els embassaments”. 
Aquesta solució s’està plantejant, 
per exemple, per evitar que el delta 
de l’Ebre se submergeixi més. El sis-
tema s’ha aplicat en alguns embassa-
ments de Califòrnia. Ordeix apunta 
que si s’ha fet allà també es podria 
aplicar aquí, però “aquí tot és molt 
lent i molt difícil”. 

Si els rius es queden sense pedres 
ni sorres, no autodepuren, no hi ha 

prou biodiversitat. I hi afegeix un 
altre element important: “Si els pei-
xos no poden pujar i baixar en els 
rius i embassaments, desapareixen” 
i amb ells, peixos que tenen molt 
interès econòmic, com les anguiles. 
Un altre aspecte a tenir en compte 
és que s’afavoreix que hi hagi més 
espècies invasores. 

Ordeix fa un incís amb les angui-
les: “Al temps de la guerra, les angui-
les arribaven fins a Camprodon. Amb 
la construcció de l’embassament de 
Sau l’any 64-65, es va tancar això. 
Jo recordo de petit que vivia a Man-
lleu, als anys 70 pescàvem anguiles a 
Manlleu, la gent en menjava, i ara se 
segueixen capturant a molts llocs. Té 
molt interès econòmic a tot Europa, 
l’anguila.” Per tant, “ens estem car-
regant recursos econòmics amb les 
grans preses”.

Al seu entendre s’haurien de ges-
tionar, de manera que primer “dei-
xéssim baixar el sediment quan n’hi 
hagués en excés o que de tant en 
tant les drenéssim”; segon, “que hi 
haguessin dispositius de pas per a 

Drenar els embassaments per evitar 
que s’omplin de sediments

peixos: ascensors, rampes, perquè 
poguessin pujar i baixar i fer tot 
aquest cicle”; i tercer, “haurien de 
respectar-se els cabals ambientals 
(cosa que ja s’està fent bastant), que 
per sota dels embassaments el riu 
tingués un mínim de cabal”.

D’altra banda i pel que fa als llacs 

naturals, apunta que si abans eren 
permanents, “molts passen a ser 
semipermanents o efímers”; aquest 
fenomen s’observa també als rius: 
“Molts trams s’assequen més del que 
ens pensàvem i alguns ho fan del tot, 
cosa que no ens pensàvem que pas-
saria.” 

Treball de camp del grup de recerca del GEA

El pantà de Sau, amb les comportes obertes



EL 9 MONNOU9EL Dilluns, 30 de maig de 2022 5EL REPORTATGE

La producció de Patel, més verda amb la implantació 
d’energia fotovoltaica per a l’autoconsum

La implicació del grup agroalimen-
tari Vall Companys per aconseguir 
la màxima sostenibilitat en el sector 
porcí agafa un nou impuls. Patel, 
empresa dedicada a l’especejament 
de productes porcins del grup, amb 
seu a l’Esquirol, ha invertit 879.523 
euros amb l’objectiu de desenvolu-
par el seu pla d’energia renovable i 
fomentar l’autoconsum energètic.

En concret, la companyia genera-
rà una potència solar de 1.278 kWp 
i una energia autoproduïda anu-
al d’1.639.183 kWh. Amb aquesta 
inversió, Patel preveu aconseguir 
una reducció de 229,49 tones de 
CO2, el que equival a 1.604.794,15 
quilòmetres recorreguts per un cot-
xe de gasolina o, el que és el mateix, 
1.374 arbres plantats. La reducció 
d’emissions a Patel és una aposta 
ferma com també ho és en la tota-
litat d’instal·lacions del grup, que a 
més té un gran compromís en benes-
tar animal. En aquesta línia, el Grup 
Vall Companys ha fet de la lluita 
contra la crisi climàtica una política 
estratègica interna aplicada a totes 
les empreses que integren la seva 
cadena de valor agroalimentària.

efectiva una sostenibilitat plena en 
totes les seves dimensions i àmbits 
d’actuació, alineats amb els objec-
tius de desenvolupament sostenible 
establerts per l’ONU. Per a això, el 
programa es basa en cinc eixos d’ac-
ció enfocats en la reducció de l’im-

El grup preveu tancar l’any 2022 
amb un estalvi de 3.875 tones de 
CO2 únicament amb la instal·lació 
d’energia fotovoltaica. La previsió és 
que a la fi d’aquest any haurà estal-
viat l’equivalent a 27.102.926,80 qui-
lòmetres amb cotxe, o el que és equi-
parable a gairebé 680 voltes al món 
per la línia de l’Equador.

El Programa Penta, l’aposta del grup 
per l’I+D+i

L’estratègia d’implantació d’energia 
renovable a través de plaques solars 
s’emmarca en el Programa Penta, 
el pla estratègic de sostenibilitat 
del Grup Vall Companys. A través 
d’aquest, el grup preveu invertir un 
mínim de 132 milions d’euros en 
I+D+i fins a l’any 2030 i s’ha fixat 
com a objectiu reduir en un 42% les 
emissions de gasos d’efecte hiver-
nacle (GEI) d’abast 1 i 2 per a l’any 
2030: una meta avalada per la Sci-
ence Based Target initiative (SBTi).

L’objectiu d’aquest programa és 
produir aliments saludables, uti-
litzant mètodes eficients i sosteni-
bles, i aconseguint de manera real i 

Vista aèria de les instal·lacions de Patel a l’Esquirol

ESPAI ESPECIAL

pacte ambiental i la promoció de 
l’economia circular; la millora del 
benestar animal i el foment de la 
sostenibilitat en les granges; l’apli-
cació de polítiques de millora per al 
talent, i la gestió de recursos i ope-
racions ètica i responsable.

AL DETALL

S’han fet campanyes molt impor-
tants de sensibilització per l’es-
talvi d’aigua “i la gent n’és cons-
cient”, assegura Marc Ordeix. 
Alguns experts diuen que el con-
sum de les persones que viuen 
en pisos difícilment es pot reduir 
gaire més. La conscienciació, diu 
Ordeix, “hauria de venir més per 
part de la gent que viu en cases 
unifamiliars o adossades que 
tenen gespa; el gran problema és 
aquest”. Està estudiat que el con-
sum d’aigua per cada metre qua-
drat de gespa es va incrementant 
i “per poc gran que sigui el jardí 
es duplica el consum d’una famí-
lia. Pots tenir gespa, però saps que 
t’estàs passant de rosca”, apunta. 
Una casa unifamiliar amb un jardí 
de 250 metres quadrats “ja consu-
meix més el jardí que la casa, i si 
és de 500 metres quadrats ja gasta 
molt més que una família típica 
de quatre persones”.

La ciutadania és 
conscient que cal 
estalviar aigua

L’empresa ha invertit 879.523 euros en la instal·lació d’energia solar fotovoltaica, un estalvi de CO2 equivalent a 1.604.794,15 km  
en cotxe o 1.374 arbres plantats

El grup de recerca en Ecologia Aquà-
tica de la UVic-UCC ha treballat i 
treballa en diversos projectes. Ha 
participat en el projecte europeu 
Intcatch per estudiar quan, en quin 
moment i per què apareix el compost 
de la geosmina, que dona mal gust a 
l’aigua. 

Actualment l’equip està treba-
llant en el projecte Life Alnus per 

intentar restaurar el bosc de ribera 
tenint en compte les limitacions de 
l’escalfament global i les alteracions 
que se’n deriven. També analitzen 
el benefici que suposa portar més 
aigua al riu amb els cabals ambien-
tals. Ho han examinat al Ripollès, 
Osona, el Vallès i la Cerdanya. Estu-
dien com les empreses poden seguir 
captant aigua o fent energia hidro-

Estudis sobre la geosmina o el bosc de ribera, entre d’altres

elèctrica. Amb l’empresa Estabanell 
Energia han analitzat durant tres 
anys seguits com anava evolucionant 
el poblament aquàtic. 

Finalment, es treballa en el pro-
jecte Life MigratoEbre, que explora 
mecanismes per facilitar la mobilitat 
dels peixos a través de les preses i les 
rescloses i recuperar el poblament 
de peixos. 
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col·laboració amb entitats soci-
als, com la Creu Roja i la Fundació 
Seres, per conèixer millor i atendre 
les necessitats locals dels municipis 
on gestiona el servei de subministra-
ment de l’aigua.

A més del fons de solidaritat, 
també s’ofereix als usuaris l’accés a 
bonificacions i tarifes socials. Així 
mateix, es posa a la seva disposició 
mesures de flexibilitat que ja han 
beneficiat gairebé 9.500 llars, que 
han rebut ajornaments o fracciona-
ments en el pagament de la factura 
sense cap tipus de cost. 

Campos assenyala que “entenem 
el cicle de l’aigua com un cicle social 
de l’aigua, és a dir, un model basat 
en la innovació, excel·lència, soste-
nibilitat i solidaritat, que posa les 
persones al centre del nostre servei”.

L’aigua és un recurs escàs i, per 
Agbar, gestionar-lo suposa un com-
promís amb el conjunt de la societat 
i el planeta. “Lluitar contra la pobre-
sa és un objectiu que és a les nostres 
mans si tots hi contribuïm de mane-
ra responsable i sostenible”, afegeix 
el director d’Acció Social d’Agbar a 
Catalunya.

És per això que la companyia d’ai-
gua contribueix a l’ocupació i la cre-
ació de feina amb una mirada social, 
com a instrument decisiu en la millo-
ra de la qualitat de vida de les perso-
nes en risc d’exclusió. Per reduir les 
desigualtats i contribuir de forma 
activa als objectius de desenvolupa-
ment sostenible, Agbar aposta per 
establir un pacte social, municipi a 

Posar fi a la pobresa en totes les 
seves formes i  arreu del món. 
Aquest és el primer punt dels objec-
tius de desenvolupament sostenible 
(ODS) de l’Agenda 2030 de Nacions 
Unides. Aquest és el gran repte de 
tota la humanitat: com erradicar 
la pobresa? Per combatre aquest 
flagell, que afecta sobretot nens 
i dones en àrees desafavorides, cal 
donar prioritat a l’atenció a les per-
sones i al seu benestar. Garantir el 
subministrament d’aigua és una 
peça clau per protegir les famílies 
en situació de vulnerabilitat.

Més de 700 milions de persones 
al món –el 10% de la població– viu 
en situació de pobresa extrema, amb 
dificultats per satisfer les seves 
necessitats bàsiques. Entre 75 i 95 
milions de persones més podrien 
viure en extrema pobresa aquest 
2022 en comparació amb les projec-
cions prèvies a la covid-19. I són més 
de 800 milions de persones a tot el 
món que no disposen d’aigua pota-
ble.

Combatre la pobresa hídrica

L’aigua és un servei essencial i, per 
això, protegir tots els usuaris, garan-
tir-ne els drets i oferir el millor ser-
vei contribueix a una societat més 
justa, igualitària i inclusiva. 

En aquest sentit, Agbar, compa-
nyia dedicada a la gestió del cicle de 
l’aigua i de serveis mediambientals, 
situa les persones al centre de la 
seva acció i té com a prioritat com-

L’aigua, aliada en la lluita contra la pobresa

Gestionar un 
recurs escàs com 
l’aigua suposa un 
compromís amb 
el conjunt de la 
societat i el planeta

La primera meta dels ODS requereix prioritzar l’atenció a les persones i garantir el subministrament dels serveis bàsics

batre l’anomenada pobresa hídrica. 
Per protegir les persones i les famí-
lies en situació de vulnerabilitat, 
compta amb un fons de solidaritat 
que, mitjançant acords amb els ajun-
taments i consells comarcals, permet 
cobrir les factures del servei de l’ai-
gua que els usuaris no poden pagar a 
causa de la seva situació econòmica. 
Des del 2017, Agbar ha destinat 2,5 
milions d’euros a aquesta finalitat, 
per tal de contribuir a ajudar aques-
tes persones en situació de vulnera-
bilitat.

Per aquest motiu, l’estudi de l’Ob-
servatori de Serveis Urbans (OSUR) 
ha reconegut Agbar pel seu compro-
mís amb les persones en situació 
de vulnerabilitat. Aquesta associ-
ació que es dedica al monitoratge 
dels serveis públics ha realitzat una 
enquesta de satisfacció ciutadana 
en relació amb els serveis públics 
municipals i ha destacat Agbar com 
la companyia amb més cobertura 
social d’usuaris en situació de vul-
nerabilitat.

El director d’Acció Social d’Ag-
bar a Catalunya, Felipe Campos, ha 
remarcat “l’aposta estratègica de la 
companyia per garantir l’accés a l’ai-
gua, reduir les desigualtats i impul-
sar l’acció social per generar oportu-
nitats i no deixar ningú enrere”.

La crisi derivada de la covid-19 
ha posat de manifest la necessitat 
d’apostar per les aliances (ODS 17) 
per garantir objectius tan ambicio-
sos com l’erradicació de la pobresa. 
En aquest sentit, Agbar impulsa la 

Reconeixement de l’Observatori de Serveis Urbans a Agbar pel seu compromís amb les persones en situació de vulnerabilitat

municipi, amb l’objectiu de donar 
resposta als nous reptes socials i 
econòmics. La meta és garantir una 
recuperació econòmica sostenible 
i inclusiva, d’acord amb l’Agenda 
2030, amb la base del diàleg i la col-
laboració público-privada. Aquesta 
línia de treball de la companyia es 
fonamenta en tres eixos: la solida-
ritat, per atendre les necessitats de 
les persones en situació de vulne-
rabilitat; l’ocupació de qualitat, per 
oferir un treball de qualitat i un 
desenvolupament professional amb 
una formació orientada a l’ocupa-
ció verda, i una reconstrucció ver-
da i inclusiva, per fer confluir les 
agendes del creixement econòmic 
sostenible i inclusiu a curt termi-
ni amb la de la transició ecològica i 
justa a llarg termini. 

És així com Agbar mostra el seu 
lideratge en impulsar accions soci-
als que ajuden a millorar la qualitat 
de vida de les persones.
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A principis de maig, Jordi Arma-
dans (Barcelona, 1968) va anunciar 
que deixaria aquest estiu el càrrec 
de director de FundiPau (Fundació 
per la Pau), una entitat que té com 
a objectiu promoure una cultura de 
pau, mitjançant l’educació, el desar-
mament i la resolució no violenta dels 
conflictes. Mentre no es produeix el 
relleu, continua seguint atentament 
l’evolució del principal conflicte que 
en aquests moments trasbalsa Euro-
pa, la guerra d’Ucraïna. Periodista i 
politòleg, Armadans ha estat actiu en 
campanyes molt diverses i ha parti-
cipat com a representant d’entitats 
socials en processos com el Tractat 
sobre el Comerç d’Armes (2014) i la 
Convenció de Prohibició de les Bom-
bes de Dispersió (2010).

Quan  va començar la guerra d’Ucraïna 
es va dir que Vladímir Putin volia que fos 
ràpida, i ja en portem tres mesos. Hi ha el 
perill que s’allargui?

És perfectament possible. Si una 
cosa sabem de les guerres que han 
passat és que qui les promou pot 
tenir clares les intencions però que 
quan comencen hi ha molts factors 
que ningú no controla, que escapen a 
qualsevol possibilitat d’anàlisi. Situa-
cions de guerra que es preveien ràpi-

des i s’han enquistat, n’hi ha hagut 
moltes. Putin ja ha hagut de reduir la 
seva voluntat inicial i concentrar-se 
en el Donbass. El millor desig és que 
s’acabi com més aviat millor perquè 
cada nou dia de guerra és més des-
trucció, més mort i més patiment.

I quina solució es pot albirar a 
mitjà termini per un conflicte com 
aquest que ja ha trasbalsat Europa 
i ha provocat el des-
plaçament de cinc 
milions de persones?

El drama és que 
comenci una guer-
ra, perquè quan ha 
començat  és  molt 
difícil d’aturar. I cada 
dia que passa els cos-
tos d’aquesta guerra 
creen més dolors. A 
hores d’ara, ja és el segon conflicte 
armat que més refugiats ha generat 
en els darrers temps, només superat 
per Síria, la guerra més devastadora 
que hem viscut recentment. Però a 
Síria es van trigar tres o quatre anys 
a arribar a aquest nombre de refugi-
ats. A Ucraïna, només en dos mesos. 
És difícil pensar què passarà, però la 
prioritat que hauria de tenir tothom 
al cap és aturar aquesta sagnia, per-

què com més s’allargui més dramàtic 
serà el retorn a una possible norma-
litat. 

Donem per bo que la  culpa 
d’aquesta guerra ha estat de Vladí-
mir Putin?

La culpa, en el sentit de l’inici, és 
evidentíssim. Qui inicia aquest atac i 
amb la voluntat de fer-lo és el Krem-
lin.  Ningú no l’ha condicionat perquè 

hagi d’atacar pobla-
ció civil bombarde-
jant zones poblades, 
per exemple. Una 
altra cosa és que en 
els darrers deu, vint 
o trenta anys hi hagi 
elements que també 
són factors expli-
catius de la guerra. 
Que no la justifi-

quen, però serveixen per entendre 
el perquè d’aquesta situació. L’atac 
és responsabilitat de Rússia, però la 
situació de seguretat o inseguretat 
d’Europa és compartida per la Unió 
Europa, els Estats Units o l’OTAN. 

Des de l’òptica del pacifisme, com 
es valora l’enviament d’armes des de 
la Unió Europea o els Estats Units, a 
banda de l’ajuda humanitària?

Un país que està essent atacat 

“L’atac ha estat responsabilitat de 
Rússia, però la situació de seguretat o 
inseguretat a Europa és compartida”

Jordi Armadans, politòleg i periodista, director de FundiPau

Jordi Armadans a Vic, pocs dies abans d’anunciar que deixava la direcció de FundiPau

“Des de 1990 s’ha 
perdut el temps per 
crear un espai de 

seguretat compartida 
a Europa, amb nous 

plantejaments”

demana tota mena d’ajut que sigui 
possible. Un d’aquests, l’enviament 
d’armes. Val la pena remarcar que 
una de les primeres demandes que va 
fer Ucraïna és que es repel·lís l’atac 
rus. És a dir, un suport militar que no 
fos només d’enviament d’armes sinó 
d’implicació directa. I els països de la 
Unió Europea ni s’ho van plantejar...

Hauria pogut desembocar en una 
guerra mundial, si hagués passat?

Possiblement. Es diu que “ells ho 
demanen”, però ells demanen mol-
tes coses, i l’única en què se’ls ha 
fet cas és l’enviament d’armes. Pot 
ser comprensible com a reacció a la 
demanda d’un país que està patint 
una agressió, però cal calibrar quin és 
l’impacte que té. Enviar armes allar-
ga la guerra: suposa un desgast per a 
Putin, però també un preu en vides 
humanes per a Ucraïna.

Un país atacat, té dret a defensar-
se?

Des del punt de vista del dret inter-
nacional humanitari, està clar que sí, 
que té dret de defensar-se. Altra cosa 
és pensar les conseqüències d’entrar 
en una guerra. Es parla en nom de: 
Putin en nom de Rússia, Zelensky en 
nom d’Ucraïna, i la ciutadania pateix 
les conseqüències d’unes decisions 
que no sempre han pres ells. El dret a 
la legítima defensa hi és però no vol 
dir que hi hagi altres opcions. 

L’OTAN, quin paper hi juga? Hau-
ria hagut de desaparèixer?

Va néixer en un context de guerra 
freda, l’enfrontament entre el bloc 
soviètic i l’occidental. Però des del 
1990 s’ha perdut el temps en la crea-
ció d’un espai de seguretat comparti-
da a Europa. Amb noves estructures 
i plantejaments, amb noves aliances 
que tinguessin en compte totes les 
realitats. En lloc d’això s’ha refor-
çat un bloc, l’OTAN, que és de part. 
I a més, amb lògica de polaritza-
ció, d’anar agafant països de l’antic 
bloc soviètic. Nosaltres creiem que 
l’OTAN no ha fet cap mena d’apor-
tació positiva a la pau i, per tant, des 
del punt de vista d’anàlisi tècnica en 
favor de la pau penso que el balanç 
de l’OTAN és molt deficitari. S’hau-
ria hagut de dissoldre quan va aca-
bar la guerra freda. Necessitem un 
món segur en pau i això no passa per 
reforçar pactes militars sinó de segu-
retat compartida, de multilateralitat.

Però en els països de l’est d’Eu-
ropa, no tenen una percepció dife-
rent? Ells potser veuen l’OTAN com 
un paraigua protector davant de 
Rússia...

És així, i és perfectament compren-
sible a Estònia, Lituània o també 
Ucraïna. Un país que ha marxat de 
l’òrbita soviètica (actualment russa) 
i tingui la percepció que encara se’n 

A
LB

ER
T

 L
LI

M
Ó

S



EL 9 MONNOU9EL Dilluns, 30 de maig de 2022 9L’ENTREVISTA

vol allunyar més. El que no és com-
prensible és que l’OTAN, que no és 
un club d’amics, no pensi racional-
ment en termes de seguretat, i en les 
conseqüències de les seves accions. 

És més difícil viure en pau que en 
guerra? Ho dic perquè veiem que els 
conflictes se succeeixen un darrere 
l’altre...

Viure en pau no és difícil, el que 
costa és mantenir-la. Vivim en un 
món de cultura que justifica la vio-
lència. Tenim 2 bilions de dòlars de 
despesa militar, i aquests dies sentim 
gent que diu que s’ha d’incrementar 
encara més aquesta xifra. Tenim tot 
tipus d’armes, estem militaritzats 
fins a l’extrem. Tot això aboca que 
en temps de crisi tendim a fer servir 
tot aquest arsenal. Per tant, no estem 
fent prou per evitar les guerres i 
estem fent massa perquè es perpetu-
ïn. Però això no ve del cel ni del cli-
ma, ve de la voluntat humana, i per 
tant si les persones hem estat capa-
ces de crear aquest monstre que és la 
guerra hem de ser capaces de destru-
ir-lo. 

I com es pot fer, això que ha dit 
d’aquesta manera sembla lògic?

Doncs prenent-nos seriosament les 
polítiques de foment de la pau i dels 
drets humans... hi ha moltíssimes 
coses que fem malament i que, per 
tant, anticipen futurs drames. Quan 
veiem Pedro Sánchez i altres polítics 
que defensen l’enviament d’armes a 
Ucraïna, nosaltres repassem quin és 
l’historial de vendes d’armes d’Espa-
nya. I un dels seus principals com-
pradors és l’Aràbia Saudita, un règim 
criminal en molts sentits i que porta 

set anys atacant brutalment el Iemen. 
Des de quina lògica es pot justificar 
l’enviament d’armes a un país que és 
víctima d’una agressió mentre n’estàs 
venent a un altre que està cometent 
una agressió? Si creiem que la pau al 
món és important, no venem armes 
a dictadors o a règims criminals, no 
facilitem que ocorrin aquestes guer-
res. I en la política exterior, posem 
els drets humans com a prioritat, no 
com un fet anecdòtic. Potser així no 
acabarem amb totes les guerres però 
en podríem evitar moltes. 

Qui ha de canviar més per arribar 
a aquest objectiu? Els 
estats, els poders o la 
ciutadania?

Tots tenim deures. 
Però està clar que la res-
ponsabilitat que el món 
sigui com és correspon 
a les potències. Aquests 
dies es parla del perill 
nuclear per les amena-
ces de Rússia. Doncs bé, 
ja fa uns quants anys que la societat 
civil està plantejant el desarmament 
nuclear. Des de les Nacions Unides 
fins a la Creu Roja. I les potències 
nuclears es neguen, totes: en això es 
posen  d’acord els Estats Units, Rús-
sia o la Xina. Avancem cap al desar-
mament: ens traurem de sobre un 
perill enorme i alliberarem recursos 
que podem destinar a altres causes. 
Els ciutadans hem de pressionar per-
què aquests canvis siguin possibles: si 
desconnectem nosaltres, la indústria 
militar farà el seu paper d’influència 
sobre els governs i la pau s’allunyarà.

Ha esmentat abans el rum-rum de 

l’increment de la despesa militar, 
que comença a córrer aquí i a tot 
Europa. I no sembla que aquesta 
idea compti amb gaire oposició, en 
la situació actual de guerra...

Pràcticament al cap d’una set-
mana d’haver esclatat la guerra va 
començar aquest discurs: governants, 
analistes, tertulians... Quan ho ana-
litzes, esparvera una mica que hi hagi 
aquestes conclusions tan ràpides 
i simplistes. Sembla que tinguem 
una despesa militar baixa i que, per 
tant, s’hagi d’incrementar, quan és 
justament al contrari. Després de la 

Guerra Freda, la despe-
sa militar va baixar una 
mica, però ara mateix 
portem vint anys de 
contínua pujada. De fet, 
i és una cosa que no se 
sol dir mai, les despeses 
militars d’alguns dels 
últims anys (aquest i 
l’anterior) pels governs 
occidentals són supe-

riors a alguns dels últims anys de la 
Guerra Freda. 

La ciutadania ha respost amb soli-
daritat en el cas d’Ucraïna, però de 
quins altres conflictes ens estem 
oblidant?

Alguns diuen que som pocs, que ens 
manifestem contra la guerra d’Ucra-
ïna. Però hi ha conflictes en què no 
som pocs, és que no hi ha ningú. 
Nosaltres intentem ser crítics contra 
totes les guerres, però la resposta és 
desigual per part de la ciutadania, del 
govern, dels mitjans o de la ciutada-
nia. Quan parlem ara amb gent que 
treballa en problemes de refugiats, 

els commou el contrast entre els pro-
blemes que han tingut perquè els paï-
sos europeus acollissin decentment 
els refugiats sirians o afganesos, i les 
poques setmanes amb què s’han pres 
mesures legislatives per acollir els 
ucraïnesos. I això no està malament, 
està molt bé. Però s’ha de fer sem-
pre. Perquè tota la gent que pateix un 
bombardeig és igual d’injustament 
perseguida i té la mateixa necessitat 
de ser acollida. Aquest tracte desi-
gual indica algunes de les fragilitats 
del nostre món. 

Ara que parla de Síria, allà Rús-
sia hi va assajar mètodes que ara ha 
emprat a Ucraïna?

La de Síria és una guerra complexa. 
Inicialment hi ha un enfrontament 
civil entre la ciutadania i el règim 
de Bashar al-Assad, amb els sectors 
que també li donen suport. En un 
segon estadi hi ha la implicació de 
les potències de la zona, fonamen-
talment l’Aràbia Saudita i Iran, que 
es posicionen i intervenen armant o 
donant suport. I finalment una terce-
ra anella en què hi entren Rússia, els 
Estats Units o Europa. Hi ha hagut 
força baixes russes, i aquesta és la 
demostració palpable de la seva pre-
sència física sobre el terreny. Algu-
nes de les coses que estan passant a 
Ucraïna sí que, malauradament, ja les 
havíem vistes: bombardejos d’hos-
pitals, de ciutats... En la mesura en 
què la comunitat internacional no 
ha aixecat el crit d’alerta, i ha per-
mès abans el que han fet les potèn-
cies imperialistes, ara ens trobem en 
aquesta situació. 

AL DETALL

Vostè deu recordar, de jove, el conflicte 
dels Balcans. Semblava que ja no tor-
naríem a viure una cosa semblant, a 
Europa...

Va ser una guerra molt brutal, 
però si ho haguéssim preguntat a 
finals dels 80, si tornaria a haver-
hi conflictes a Europa d’aquella 
intensitat, ningú hagués pensat que 
fos possible. Després de la guerra 
era molt xocant parlar-me amb la 
mateixa gent de la zona que l’havia 
viscuda. Ni ells no haguessin imagi-
nat que hauria estat possible veure 
veïns matant-se i familiars odiant-
se. La devastació física i emocional 
d’aquell conflicte va ser enorme. 
Això ens indica com n’és de profun-
dament irresponsable iniciar una 
guerra. Els morts són irrecupera-
bles, però la pèrdua de confiança és 
molt difícil de restablir. Als Balcans 
ja fa anys que no hi ha guerra però 
ningú no pot dir que hi hagi pau. La 
factura de les guerres s’allarga molt 
en el temps.

 I vol dir que la pau és més fràgil 
que no ens pensem...

Correcte. Cada vegada que ens 
mirem amb una certa altivesa un 

Dels Balcans a Ucraïna,    
o la fragilitat de la pau

Jordi Armadans deixarà després de l’estiu la direcció de FundiPau

“Els conflictes 
existiran, es 

tracta de fer-hi 
front de la forma 
que prenguem   
el menor mal”

Perquè és la millor manera de supe-
rar-los. I això val per al nivell perso-
nal i el col·lectiu.

S’avança en aquesta direcció, hi 
ha motius per a l’optimisme?

Com en tot, hi ha aspectes positius 
i negatius. Tenim aquesta guerra a 
Ucraïna, però fins fa relativament 
poc des d’un punt de vista histò-
ric en teníem d’habituals entre 

França, Anglaterra, Alemanya... i 
això ara no passa. Per tant, Euro-
pa ha avançat en resoldre els seus 
conflictes de manera no militar.  
En l’àmbit social, hi ha moltes expe-
riències de mediació, de resolució 
de conflictes de manera civilitzada. 
S’està demostrant que així es viu 
millor. Malgrat tot, penso que anem 
avançant. 

conflicte d’un altre lloc, hem de 
pensar que potser no podem soluci-
onar-lo però sí que podem treballar 
per enfortir la convivència, els drets 
humans i les condicions de pau allà 
on ets tu, perquè mai pots descartar 
del tot que el teu país no acabi vis-
quent allò que ara veus en un altre 
lloc.

Des de FundiPau proposen una 
gestió racional i constructiva dels 
conflictes. Val per a tot tipus de 
conflictes, des de les guerres fins 
a altres que ens trobem en el dia a 
dia?

Una primera constatació és que els 
conflictes entre persones o països 
existiran. Partint d’aquesta realitat, 
es tracta de veure com els abordem 
de manera que prenguem el menor 
mal possible. Les vies violentes, a 
part de provocar patiment que seria 
evitable, no acaben amb els conflic-
tes. Tots els conflictes que es reso-
len amb violència i autoritarisme 
s’han de mantenir de la mateixa for-
ma perquè no han tingut una resolu-
ció. No només des d’un punt de vista 
ètic, sinó pràctic, ens convé abordar 
els conflictes de manera civilitzada. 
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Granollers Rehabilitació Energètica, nou servei
per millorar els habitatges i el benestar
“Viu millor i estalvia, hi guanyes tu 
i hi guanya el planeta” és el lema de 
la campanya que ha iniciat l’Ajun-
tament de Granollers per donar a 
conèixer la nova Oficina de Reha-
bilitació Energètica. Un servei que 
va acompanyat d’una oportunitat 
immillorable per rebre subvencions 
municipals i europees destinades a 
la rehabilitació energètica d’habitat-
ges. 

Granollers Rehabilitació Energè-
tica s’emmarca dins del compliment 
de l’objectiu de desenvolupament 
sostenible número 7, que fa refe-
rència a garantir l’accés a una ener-
gia assequible, segura, sostenible 
i moderna per a totes les persones. 
Aquest objectiu s’ha traduït en el 
Programa d’Actuació Municipal en 
accions com augmentar l’eficiència 
energètica, donar suport a la millo-
ra de l’accessibilitat dels habitatges 
i atorgar ajuts a la rehabilitació per 
millorar-ne l’eficiència energètica.

La finalitat és arribar al màxim de 
persones, sigui particulars o comu-
nitats de veïns, incentivant la reha-
bilitació energètica d’edificis, pisos i 
cases oferint un servei integral amb 
assessorament tècnic, administratiu 
i de tramitació de les subvencions. 

La nova Oficina de Rehabilitació Energètica de Granollers

Unes accions que tenen un objec-
tiu clar: reduir les emissions de 
C02 en el medi ambient i el consum 
d’energia no renovable i possibilitar 
l’estalvi energètic en les llars. 

Cal tenir present que un 58% dels 
habitatges de Granollers es van cons-
truir abans de 1980 i que, per tant, 
no solen disposar d’aïllaments, tenen 
tancaments de fusta vells i vidres 

simples, així com sistemes de cale-
facció i d’aigua calenta poc eficients.

Granollers Rehabilitació Energèti-
ca també gestiona la pobresa energè-
tica; proposa a la ciutadania mesures 
per reduir els imports en les factu-
res de gas i electricitat, i promou la 
creació de comunitats energètiques, 
impulsant un canvi de model ener-
gètic més just, eficient i democràtic.

Així, aquesta oficina acompanyarà 
la ciutadania durant tot el procés 
de reforma. Per exemple, ajudant a 
definir la rehabilitació que millor 
s’ajusta a les seves necessitats i 
desitjos, trobar professionals quali-
ficats i de confiança, i també infor-
mar de subvencions i gestionar-les 
i altres ajudes incloent un finança-
ment assequible.

440.000 euros destinats a ajuts

L’Ajuntament aporta, en el pres-
supost d’aquest any, 440.000 euros 
destinats a subvencions per a la 
rehabilitació energètica d’habitat-
ges, que es complementaran amb 
els fons europeus. D’aquesta mane-
ra, es contribueix a la reactivació 
de l’economia local després de la 
covid-19 i, alhora, reduiran força 
la quota a pagar per les actuacions 
realitzades. 

D’altra banda, el consistori ha 
presentat candidatura per rebre 
fons Next Generation per a la reha-
bilitació del Grup Primer de Maig, 
que beneficiaria alguns dels 550 
habitatges construïts entre finals 
dels anys cinquanta i principis dels 
seixanta. 
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Donar visibilitat a la feina que por-
ten a terme molts col·lectius femi-
nistes era l’objectiu principal de la 
primera edició del Congrés Feminis-
ta i LGTBI que es va fer a les Masi-
es de Voltregà el passat 30 d’abril. 
ERC, Som Voltregà i Les Violetes 
del Voltreganès eren les promotores 
d’un esdeveniment que va tenir un 
gran èxit de participació.

La jornada es va estructurar en sis 
taules de debat per abordar el gran 
nombre de temàtiques relacionades 
amb la igualtat de gènere, perquè el 
moviment s’aborda des de la trans-
versalitat i la interseccionalitat (el 
gènere opera en relació amb altres 
factors i marcadors socials, com 
l’etnicitat, el nivell socioeconòmic, 
l’edat, l’educació, l’orientació sexual 
o la situació familiar, entre d’altres).

“L’ideal de bellesa no existeix.” La 
taula de debat dedicada a la pressió 
estètica va ser la que més públic va 
aplegar. L’interès es pot explicar per 
una de les afirmacions de la taula i 
que la majoria de persones subscriu-
ria ara mateix: la pressió estètica 
determina com han de ser i no han 
de ser els cossos, afecta noies joves 
i dones, i totes les persones “estan 
sota el seu jou”. Per tant, és indiscu-
tible que “la corporalitat normativa 
té una major acceptació social”. Això 
no obstant van voler deixar clar que 
“cap cos és censurable” i que “som 
aquí per enderrocar mites”.

I els col·lectius de la taula sobre la 
pressió estètica enderroquen mites 
cada dia: Stopgordofòbia, Som Bar-
bàrie i A Pelo. Adnaloi, de Stop-
gordofobia, va observar que les per-
sones grasses són més visibles “per 
volum” però són, alhora, les “més 
invisibilitzades” i són víctimes d’una 
opressió estructural. Com a exem-
ples, els seients d’avions o d’autobu-
sos, que no tenen en compte aques-
tes corporalitats, o el fet que la roba 
de talles més grans sigui més cara. 
A més, la no acceptació social fa que 
es proposin solucions com la reduc-
ció d’estómac, que és l’extirpació de 
part d’un òrgan vital; o la “influèn-
cia moral”: la gola és considerat un 
pecat capital. El col·lectiu que repre-
senta és un espai de ciberactivisme 
que actualment té 130.000 seguidors 
i té per objectiu “fer visibles els cos-
sos gordos” (literalment, perquè es 
va treure la roba), i posar de mani-
fest que “són corporalitats, no malal-
ties”. 

L’altre col·lectiu dissident és Som 
Barbàrie: hi ha dones amb barba, i 
aquest col·lectiu les fa visibles. “Som 
moltes més de les que vam iniciar-
lo”, explicava la Mar. Fa set o vuit 
anys que es deixa barba: “Accepto 
el que tinc i és vàlid; també hi ha 
dones que tenim pèls a la cara.” Però 
la societat “no està preparada per 
acceptar aquestes dissidències”. En 

El congrés el va tancar la consellera d’Igualtat i Feminis-
mes, Tània Verge. La conselleria està treballant actual-
ment en l’esborrany de la Llei Trans*. S’ha fet el procés 
consultiu a partir del qual s’elaborarà un document que 
se sotmetrà a consideració “per sortir amb un document 
potent”, va explicar Verge. El govern vol que la nova llei 
“garanteixi de manera efectiva els drets de les persones 
trans*” i es vol centrar en un triple paradigma, que té a 
veure amb el reconeixement i la memòria; amb la repre-
sentació “i amb la redistribució; és a dir, tots aquests ele-
ments de major precarietat, de major exclusió que patei-
xen les persones trans*” i que han de ser també “política 
pública per erradicar aquestes discriminacions, desigual-
tats i exclusions”.

El passat 8 de març es va presentar el Pla d’acció per 
combatre la pressió estètica. Segons la consellera actual-
ment s’estan planificant reunions de treball amb perso-
nes expertes, activistes i entitats per identificar accions 
en l’àmbit de revisions normatives, procediments sanci-
onadors i accions d’educació i sensibilització per poder 

tenir el pla aprovat a finals d’any. 
La política va centrar moltes de les intervencions del 

congrés en la sessió de tarda. El feminisme és un movi-
ment social, “però qualsevol canvi que proposa el femi-
nisme és política”, deia Meritxell Benedí, directora de 
l’Institut Català de les Dones. De fet ha estat la força del 
moviment al carrer el que ha fet que guanyés pes a les 
institucions. 

La necessitat de fer pedagogia perquè tots els gène-
res puguin compartir tots els espais; fer més visibles 
qüestions fins ara invisibilitzades, com la menstruació, 
o dades com ara les que aporta un estudi de la Universi-
tat de València segons el qual només un 7,5% dels refe-
rents que surten als llibres de text són dones són altres 
temes que es van abordar. Fina Campàs, activista trans* 
osonenca, va fer un repàs històric que va transitar pel 
nazisme i també per les polítiques espanyoles que han 
estigmatitzat el col·lectiu. Les participants van alertar 
de les TERF, les feministes excloents i trànsfobes que se 
situen a l’altre extrem del feminisme inclusiu.

Al carrer, però també a la política per canviar les coses

Feminisme i cossos no normatius 
contra la pressió estètica

temps de pandèmia, amb la masca-
reta la Mar es tapava la barba i ara 
sense la mascareta “sento que torno 
a començar, torno a fer un treball 
que ja havia fet”. En plena pandèmia 
va fer una entrevista de feina amb 
mascareta. La van contractar. Quan 
el seu cap la va veure sense, li va dir 
que si hagués sabut que duia barba 
no l’hauria contractada. “Què hi té a 
veure, això?”, apuntava. És educado-
ra social i assegura que amb infants 
és molt més fàcil tractar el tema. 

No només els homes es queden 
calbs. L’alopècia femenina existeix, 
i qui s’encarrega de visibilitzar-la és 
el col·lectiu A Pelo, amb 80 dones 
a l’associació. Van començar tres el 
2017 i “ens pensàvem que érem úni-
ques”. La Núria i la Montse tenen 
dos tipus d’alopècia diferent. La 
primera no ha perdut tot el pèl del 
cos; la segona, sí. La Núria explicava 
que “sempre s’ha associat el cabell a 
la feminitat. T’aconsellen tapar-ho 
amb perruques o mocadors, però per 
què no t’acceptes tal com ets?”. La 
Montse, que ha perdut tot el pèl del 
cos, deia que quan et passa això “no 
et reconeixes; el canvi és un dol”. La 
Núria va recordar les connotacions 
humiliants i de càstig que té la imat-
ge d’una dona rapada: rapaven les 
dones per ser republicanes, les feien 
passejar pels carrers i les insultaven.

La taula va generar nombroses 
intervencions del públic, com ara la 
petició de deixar de discriminar en 
les catalogacions i “crear un món on 
ens puguem encuriosir i sorprendre, 
però que no porti a la discriminació”. 
“Si estem vives, els nostres cossos 
estan constantment canviant”, va 
concloure Adnaloi.

Taula sobre polítiques feministes: Bea Espejo, autora de ‘Manifiesto puta’; Margo 
Prims, moderadora, i Meritxell Benedí, directora de l’Institut Català de les Dones

Taula sobre la pressió estètica: Adnaloi, de Stopgordofobia; Mar, de Som 
Barbàrie; Núria i Montse, d’A Pelo, i Montse Mas (moderadora)

AL DETALL
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AMB HUMOR

El nostre projecte associatiu vol donar resposta a la necessitat que el col·lectiu 
trans* ha de tenir representativitat pròpia. Aquest fet ve condicionat per com 
ha anat evolucionant tot allò referent a la diversitat dins del col·lectiu trans*, 
en què la gestió de la diversitat i representativitat és un tema d’una certa com-
plexitat.

Des de sempre s’ha situat les persones trans* dins del moviment LGTBI, 
capdavanter com a moviment pels drets socials de les persones amb relacions 
afectives, sexuals i identitats de gènere no normatives. És en els dos eixos en 
què es mou el moviment LGTBI. Aquest fet en el seu moment va ser un avenç i 
alhora una veritable conquesta social amb l’anomenada Llei Zapatero del 2007, 
va tenir el seu reflex a Catalunya amb la Llei 11/2014 i ha tingut el seu impacte 
tant als mitjans com també en l’àmbit social, assolint el 
reconeixement de drets per algunes identitats dins l’es-
pectre LGTBI. Però ha deixat encara mancances clares a 
dia d’avui a les identitats de gènere, és a dir les trans*, i 
fora del reconeixement de drets, si bé en alguns aspec-
tes, i en especial a Catalunya, sí que hi ha hagut aven-
ços.

L’evolució de l’altre moviment social majoritari, el 
feminisme, ha aportat i aporta noves fórmules, nous 
conceptes com la interseccionalitat i el feminisme deco-
lonial. A més, incorpora la diversitat de dones existents, 
entre les quals hi ha les dones trans*, sempre en aquells sectors del feminisme 
que anomenem inclusiu.

Dins de la diversitat del col·lectiu trans* hi ha les dones trans*, entre les 
quals podríem establir les visibles i les invisibles. És en aquest context que 
l’associació Acció trans* té tot el sentit de constituir-se, integrant en aquest 
espai les dones cisgènere (CIS) i incorporant també les identitats no binàries 
(N/B), esdevenint aquest projecte associatiu com a trans* i feminista. Com a 
dones, les nostres accions van en consonància i articulades amb el moviment 
feminista inclusiu.

Les dones trans*, per les seves pròpies singularitats, tenen unes mancances 
específiques que no tenen altres identitats trans*. Aquest fet és un dels eixos 

que ens van impulsar a crear l’entitat.
La visibilització com a dones, la representació, l’empoderament i l’emanci-

pació de l’espai LGTBI de manera el màxim de coordinada possible creiem que 
ens dona la resposta, en part, a les nostres necessitats i ens facilita poder fer 
arribar a les institucions (ja siguin de caràcter nacional o municipal) les nos-
tres propostes i obrir debats directes sense intermediaris, poder fer nosaltres 
mateixes formacions molt necessàries i que ningú no trans* ens pugui subs-
tituir per assolir l’objectiu de fer arribar la nostra pròpia realitat i la nostra 
pròpia veu molt millor.

D’altra banda, també volem fer una veritable acció social en els àmbits labo-
ral, sanitari, jurídic o educatiu i treballar de forma coordinada amb serveis 

socials, amb la Xarxa de Servei d’Atenció Integral LGB-
TI (SAI) i el Servei d’Informació i Atenció a les Dones 
(SIAD) i que queda recollida en els estatuts que ja hem 
formalitzat al Departament de Justícia.

La direccionalitat del nostre projecte ve marcat per 
la inclusió de la dona trans* dins dels espais feministes 
com a prioritària, i amb aquest objectiu ja hem forma-
litzat la nostra incorporació com a associació al Consell 
Nacional de Dones de Catalunya. Malgrat això, i com 
també passa amb dones amb identitats lesbianes, bise-
xuals o intersexuals en què hi ha aquest element de la 

doble pertinença a dos espais, el feminisme i l’LGTBI, també hem demanat la 
inscripció al Consell Nacional LGTBI.

L’àmbit d’actuació que ens hem marcat inicialment és el d’Osona. Per tant, 
l’associació neix amb una vocació comarcal que a mesura que es vagi consoli-
dant volem fer-lo extensiu a tota la Catalunya Central i poder esdevenir una 
associació de referència per anar-hi consolidant una veritable cultura trans* i 
poder fer activisme sense haver de desplaçar-nos a Barcelona, com és encara 
una pauta que fan servir algunes persones trans* de la comarca. Aquest acti-
visme volem portar-lo a terme des d’una perspectiva de col·laboració amb les 
institucions i agents polítics, sindicals i dins del teixit associatiu existent a la 
comarca.

Acció trans*. Emancipament 
associatiu a Osona

Fina Campàs Ferrón  
i la resta de membres  
de l’associació Acció Trans*
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